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Věda

Vědu a výzkum mají místo Akademie věd zajišťovat tomu určené univerzity, plánují občanští demokraté.

Dosud žádná politická strana se otevřeně nepřiznala k záměru zrušit dvoukolejnost české vědy, tedy přesunout výzkum
z Akademie věd na univerzity. Nyní je to oficiální plán ODS. Jako jediná strana se k tomu jednoznačně přihlásila v
předvolebním dotazníku, který politickým stranám poslali členové Učené společnosti České republiky.
Podle ODS by „postupná institucionální integrace výzkumných kapacit AV ČR a vysokých škol“ měla být dlouhodobým
cílem státu. Urychlil by se tak proces rozdělení univerzit na výzkumné a vzdělávací. „Samotná akademie by se postupně
transformovala v instituci sdružující špičkové vědce země, kteří by se podíleli na správě výzkumu a vývoje,“ definoval
novou roli akademie Walter Bartoš, školský expert ODS.
Osud Akademie věd ČR je nejistý již dlouho. Varovný signál vyslala již vládní Rada pro výzkum, vývoj a inovace (RVVI),
která v červnu schválila téměř padesátiprocentní omezení provozních dotací akademii ve výhledu na rok 2012, do
budoucna se má financovat na základě vysoutěžených projektů.
Šéf akademie Jiří Drahoš tehdy tento postup označil za likvidační a zlobil se, že „žádný takový krok neměla minulá ani
současná vláda uvedený ve svém programu.“ Rozbouřené vody následně uklidnil až premiér Jan Fischer, který rozpočet
akademie pro rok 2010 navýšil o jednu miliardu. Klid zbraní je však dočasný, většina politických stran si nějakou změnu
přeje.
Kromě ODS se k myšlence spojení neuniverzitního a univerzitního výzkumu hlásí i zelení. Ondřej Liška, bývalý ministr
školství a šéf strany, však varuje před unáhleností: „Proces asociace mezi AV a školami musí být postupný, řádně
promyšlený.“
Další strany se k tomuto tématu vyjadřují vyhýbavě. TOP 09 odmítá postavení akademie politicky posuzovat, je to prý
otázka pro odborníky. Podle ČSSD by zájem o spojení měly projevit nejprve samotné ústavy a školy. „Je ale otázka,
jestli by neměly spíše fúzovat školy pod akademii. Ta je totiž ve vědě a výzkumu mnohem výkonnější než univerzity,“
řekl HN v nadsázce Jiří Havel, školský expert sociální demokracie.
Fúze vědecko-výzkumných institucí by přivítali i mnozí akademici. „Malých ústavů je zbytečně moc a vše to prodražuje.
Spojení alespoň některých ústavů se školami by pomohlo,“ konstatuje člen RVVI, šéf Rady vysokých škol a vyučující na
Fakultě elektrotechnické ČVUT Vladimír Haasz. „Na fakultě bychom uvítali třeba Ústav elektroniky a fotoniky,“ navrhuje
Haasz.
Děkan Filozofické fakulty UK Michal Stehlík by měl zase zájem o ústavy orientalistiky a slavistiky.


